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Vážení spoluobčané!

V úvodu tohoto zpravodaje bych Vás chtěl v krátkosti informovat o hlavních investičních 
akcích plánovaných v naší obci na letošní rok. Rozpočet obce byl schválený na březnovém 
zasedání zastupitelstva obce a stěžejní akcí, která bude fi nancována z rozpočtu, je dokon-
čení jednoho bytu umístěného v budově rekonstruovaného Kulturního domu ve Veselici. 
Záměrem Rady obce je jej od června pronajmout. Žádost o pronájem bytu si mohou zájemci 
vyzvednout na obecním úřadu. Základní podmínkou k pronájmu bytu je, že zájemce nevlastní 
žádnou nemovitost určenou k bydlení. Další informace související s pronájmem bytu získají 
zájemci na obecním úřadu. V souvislosti se zmíněnou rekonstrukcí budovy kulturního domu 
ještě připravujeme žádost na získání fi nančních prostředků na kompletní výměnu původních 
oken a zateplení obvodového pláště budovy. Další z akcí, která bude ve Veselici fi nancována 
z letošního rozpočtu, bude zbudování nové čekárny na autobusové zastávce. Na tuto akci 
máme podanou i žádost o dotaci na KÚ Jihomoravského kraje. Čekárna i s nástupištěm by 
měly být zbudované během června nebo nejpozději července letošního roku.

V Suchdole je na letošní rok naplánováno dokončení oplocení hřiště, dále potom i drob-
nější práce na výletišti u rybníka a v rozpočtu je pamatováno i na přípravu žádosti o dotaci 
na opravu stávajícího rybníku a zbudování 2 záchytných nádrží na veselickém potoku 
nad tímto rybníkem. Zde čekáme jen na vyhlášení výzvy k předkládání žádostí o podporu 
projektů z Operačního programu Životní prostředí.

Ve Vavřinci je na letošní rok naplánováno pořízení herních prvků na dětském hřišti 
ve sportovním areálu a současně i vyrovnání povrchu tréninkového hřiště tamtéž. V rozpočtu 
je ale také vyčleněná částka na spolufi nancování výměny oken a dveří a opravu elektroin-
stalace, na něž má TJ Vavřinec podanou žádost o dotaci na KÚ JMK.

Závěrem ještě krátká zmínka k problematice odpadů. Zjišťuji totiž, že informací v této 
oblasti není stále dost. Jak jinak si vysvětlit to, že někteří občané z Veselice raději „uklidí“ 
biologický odpad ze svých nemovitostí místo na sběrný dvůr někam do přírody. Říkají si 
asi, že si s tou trochou větví z prořezu stromů na zahradě, či shrabků ze zahrady, příroda 
nějak poradí. Mají asi pravdu, ale proč to neodvézt na sběrný dvůr, který byl k tomu účelu 
zbudovaný? Myslím si, že i otvírací doba je dostatečná a asi každý, kdo sběrný dvůr již 
navštívil, může potvrdit to, že tam lze legálně uložit skoro všechen odpad. Výjimkou jsou 
jen odpady z azbestu a větší množství stavebního odpadu. Zde mám na mysli případy, kdy 
občan provádí při rekonstrukci své nemovitosti větší bourací práce. Jde totiž o to, že sběrný 
dvůr je určený provozním řádem k uložení komunálního odpadu a menšího množství odpadu 
stavebního. Zmíněný provozní řád je pro obec, jako pro provozovatele sběrného dvora, 
závazný a jeho porušováním, tj. tím, že připustí uložení odpadu neuvedeného v provozním 
řádu, se tak vystavuje postihu ze strany inspekce životního prostředí, která tato zařízení 
kontroluje. Informace o tom, co všechno lze na sběrný dvůr odložit najdete na internetových 
stránkách obce a nebo od obsluhy na sběrném dvoru.

Přeji Vám všem pěkné prosluněné jarní dny.
Miloslav Novotný, starosta
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V TOMTO INFORMAČNÍM ZPRAVODAJI NALEZNETE

USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE SCHŮZE DNE 11. 3. 2013

• Rada obce doporučuje před projednáváním návrhu rozpočtu obce Vavřinec na rok 
2013 v zastupitelstvu obce návrh doplnit na straně příjmů i výdajů o částku 100 000 Kč 
na zpracování žádosti o dotaci na akci – „Revitalizace rybníka v Suchdole a jeho okolí“ 
do Operačního programu životní prostředí.

• Rada obce bere na vědomí oznámení o zahájení stavebního řízení na stavební úpravy 
rodinného domu čp. 12 v Suchdole, které bude provádět majitelka domu ing. Olga 
Vaňková, bytem Ant. Dvořáka 1477/32, 678 01 Blansko. 

• Rada obce bere na vědomí oznámení MěÚ Blansko, Odbor životního prostředí, o pro-
dloužení termínu platnosti vodoprávního povolení na vypouštění odpadních vod z kana-
lizace v obci Vavřinec.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 2 k nájemní smlouvě na pronájem rybníku ve Vavřinci, 
předložený Moravským rybářským svazem, místní organizací Blansko, na prodloužení 
termínu pronájmu rybníku, a to na dobu určitou do 31. 12. 2017. 

• Rada obce bere na vědomí žádost pí. Veroniky Přikrylové, bytem Vavřinec 75, o ukon-
čení Dohody o pracovní činnosti č. 7/2011, ze dne 1. 7. 2011, na správcovství a úklid 
ve společenské místnosti ve Vavřinci k termínu 31. 3. 2013. Současně rada obce ukládá 
starostovi obce sehnat na uvedené činnosti jinou osobu. 

• Rada obce bere na vědomí zápis z jednání Osadního výboru Suchdol ze dne 17. 2. 
2013, obsahující především požadavky na akce k jejich zapracování do rozpočtu obce 
v roce 2013. 

Slovo starosty … 1
Usnesení RO Vavřinec ze dne 11. 3. … 2
Usnesení ZO Vavřinec ze dne 19. 3. … 3
Usnesení RO Vavřinec ze dne 3. 4.  … 4
Zprávy z knihovny Veselice … 5
 • Uskutečněné akce … 5
 • Chystané akce … 6
 • Jarní „voňavé“ recepty … 7
 • Pozvánka na májové posezení … 8
Zprávy ze ZŠ Sloup … 8
Zpráva oddílu stolního tenisu TS Veselice … 9
SDH Vavřinec zve občany … 10

Odpadové hospodářství
Nahrazení klasických žárovek úspornými … 11
Nové směrnice EU přinesou změny … 15
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Inzerce  … 22
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• Rada obce schvaluje smlouvu o právu provést stavbu přípojek inženýrských sítí k rodin-
nému domu stavebníků: Pavly Kubíčkové, bytem Sadová 337/23, 679 04 Adamov 
a Michala Roháčka, bytem Bahna 550, 679 63 Velké Opatrovice, kteří připravují stavbu 
rodinného domu na pozemku p.č. 451/8, k.ú. Veselice na Moravě.

• Rada obce bere na vědomí Územní rozhodnutí a stavební povolení vydané SÚ Blansko 
pro fi rmu MTM TECH s.r.o, se sídlem Janovská 375, 109 00 Praha, kterou se umisťuje 
a povoluje výstavba skladovací haly ve Veselici v areálu uvedené společnosti. 

• Rada obce bere na vědomí hospodaření příspěvkové organizace MŠ Vavřinec, okres 
Blansko, Vavřinec 54, 679 13 Sloup, která v roce 2012 hospodařila s kladným výsledkem 
17 015,30 Kč. Současně doporučuje Zastupitelstvu obce Vavřinec projednat na jeho 
nejbližším zasedání hospodaření příspěvkové organizace.

• Rada obce doporučuje zastupitelstvu obce projednat a schválit na jeho nejbližším 
zasedání roční účetní uzávěrku obce za rok 2012. 

• Rada obce schvaluje roční učetní uzávěrku příspěvkové organizace MŠ Vavřinec, okres 
Blansko, Vavřinec 54, 679 13 Sloup, sestavenou k 31. 12. 2012.

• Rada obce schvaluje smlouvu č. 1/2013 o nájmu nebytových prostor mezi obcí a občan-
ským sdružením TJ Vavřinec, se sídlem Vavřinec, 679 13 Sloup, kterou obec pronajímá 
TJ Vavřinec budovu šaten a sociálního zařízení na pozemku p.č st. 107 u fotbalového 
hřiště ve Vavřinci.

USNESENÍ ZO VAVŘINEC ZE SCHŮZE DNE 19. 3. 2013

• Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočet obce Vavřinec na rok 2013 ve výši 8 700 tis. Kč 
na straně příjmů, na straně výdajů ve výši 7 597,2 tis. Kč a fi nancování ve výši 1 102,8 tis.
Kč. Změna oproti zveřejněnému návrhu spočívá v navýšení příjmů o 100 tis. Kč u daně 
z příjmu fyzických osob pol. 1111 a navýšení výdajů o 100 tis. Kč u § 2341 – Vodní díla 
v zemědělské krajině. Dále se stanovuje, že závaznými ukazateli jsou paragrafy, tzn., 
že je možné bez rozpočtového opatření fi nanční prostředky čerpat max. ve výši součtu 
fi n. prostředků za jednotlivé položky.

• Zastupitelstvo obce bere na vědomí zprávu o hospodaření obce za rok 2012 přednesenou 
p. Janem Kakáčem, předsedou Finančního výboru. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje roční účetní uzávěrku obce Vavřinec sestavenou k 31. 12. 
2012.

• Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o zřízení práva odpovídajícího věcnému břemenu 
mezi obcí a společností E.ON Distribuce, a.s., se sídlem F.A. Gerstnera 215/6, 370 49 
České Budějovice, na uložení kabelové přípojky Nn k RD čp. 101 ve Veselici, p. Jiřího 
Skotáka, na pozemku p.č. st. 140, k.ú. Veselice na Moravě. 
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• Zastupitelstvo obce schvaluje zprávu o hospodářské činnosti při provozování rozhledny 
Podvrší za rok 2012 přednesenou starostou obce a současně rozhodlo převést celý 
hospodářský výsledek ve výši 107 875,89 Kč do rozpočtu obce na rok 2013. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje zprávu o hospodaření příspěvkové organizace – Mateřská 
škola Vavřinec, příspěvková organizace, Vavřinec 54, okr. Blansko, za rok 2012, z niž 
vyplynulo, že hospodaření příspěvkové organizace bylo s kladným hospodářským výsled-
kem ve výši 17 015,30 Kč. Současně zastupitelstvo obce schvaluje rozdělení přebytku 
hospodaření tak, že 50 % bude převedeno do fondu odměn a 50 % do rezervního fondu 
příspěvkové organizace. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje záměr obce odkoupit pozemek p.č. 876, k.ú. Vavřinec 
na Moravě, za cenu ve výši zjištěné znaleckým posudkem, od ing. Romany Messne-
rové, CSc, bytem Mášova 729/11, Brno.

• Zastupitelstvo obce bere na vědomí výsledek inventarizace majetku obce provedené 
ke dni 31. 12. 2012, včetně vyřazeni opotřebeného majetku dle jednotlivých vyřazovacich 
protokolů a jeho likvidaci nebo jeho případný odprodej.

USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE SCHŮZE DNE 3. 4. 2013

• Rada obce bere na vědomí souhlasné stanovisko Správy CHKO Moravský kras k vydání 
stavebního povolení k výstavbě vodních nádrží v Suchdole.

• Rada obce bere na vědomí rozhodnutí Správy CHKO Moravský kras, kterým se uděluje 
souhlas s opravou lesní cesty v Pustém žlebu.

• Rada obce bere na vědomí žádost ředitelky MŠ Vavřinec o povolení vyjímky k přechod-
nému navýšení kapacity dětí v MŠ Vavřinec z počtu 25 na 28 dětí a ukládá starostovi 
obce zaslat v dané záležitosti na Krajskou hygienickou stanici žádost o jejich stanovisko 
k navýšení kapacity.

• Rada obce bere na vědomí žádost TJ Vavřinec na pronájem výletiště ve Vavřinci v roce 
2013 a souhlasí se zveřejněním záměru na pronájem uvedeného zařízení na úřední desku.

• Rada obce bere na vědomí informaci starosty obce o nově vznikajícím občanském 
sdružení ve Veselici, jehož záměrem je umístit do prostor velké společenské místnosti 
v budově rekonstruovaného kulturního domu výstavní expozici historie včelařství 
ve sloupském regionu. Na realizaci tohoto projektu by sdružení podalo žádost o jeho 
podporu v rámci 9. výzvy Místní akční skupiny MAS MK o.s. Na základě těchto informací 
rada obce souhlasí se zveřejněním záměru na úřední desku na pronájem velké společenské 
místnosti a jejího zázemí v budově rekonstruovaného kulturního domu ve Veselici.

• Rada obce nesouhlasí s tím, aby připomínka p. Radka Meluzína, bytem Vavřinec čp. 63, 
podaná po termínu k podávání připomínek a obsahující návrh, aby pozemek p.č. 2370, k.ú. 
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Vavřinec na Moravě, byl v návrhu ÚP Vavřinec zařazený do ploch určených na výstavbu 
rodinných domů. 

• Rada obce schvaluje dodatek č. 2 ke Směrnici k systému zpracování účetnictví č. 1/2010, 
jejímž předmětem je doplnění směrnice o zpracovávání dokladů souvisejících s účtem 
obce vedeným u České národní banky. 

• Rada obce schvaluje smlouvu o nájmu pozemku p.č. st. 68/1, k.ú. Veselice na Moravě, 
za účelem umístění čekárny na zastávce autobusů ve Veselici za smluvní cenu 5 000 Kč 
za rok pronájmu a dobu nájmu 5 roků s účinností od 1. 5. 2013. 

• Rada obce souhlasí s tím, aby na výkon práce veřejnoprospěšných prací na území 
obce Vavřinec, které jsou podpořené z Úřadu práce, byly uzavřené pracovní smlouvy 
s p. Vladimírem Langhammerem, bytem Vavřinec čp. 54, Františkem Gilarem, bytem 
Vavřinec čp. 115 a pí. Marií Nečasovou, bytem Vavřinec 98. 

ZPRÁVY Z KNIHOVNY VESELICE

Cestovatelská beseda o Itálii
V sobotu 9. března jsme měli možnost prostřednictvím Michala Hlouška z Veselice 

poznat Itálii – zemi přírodních krás, historických památek, rodiště mnoha významných 
umělců, ale také zemi vyhlášenou dobrým jídlem – pizzou, desítkami druhů těstovin 
a vínem. Prostřednictvím krásných fotografi í jsme navštívili dvojici toskánských měst – Pisu 
a Florencii, a Benátky, perlu Itálie. Poznali jsme horské výhledy na túrách po Dolomitech 
a na konci besedy jsme si prohlédli i slunné pláže u Jaderského moře. Michal zajímavě 
povídal a jeho pěkné fotografi e zajisté inspirovaly mnohé účastníky besedy k návštěvě 
Itálie. Cestovatelská beseda s Michalem se vydařila, na podzim určitě naplánujeme další, 
tentokrát o Švýcarsku. 

Noc s Andersenem
V pátek 5. dubna jsme s dětmi již po druhé nocovali v knihovně a užili si tak tvoři-

vou, dobrodružnou i pohádkovou Noc s Andersenem. No a co vše se v knihovně dělo? 
V odpoledních hodinách děti přišly do knihovny obtěžkány spacáky, karimatkami, oble-
čením, ale i dobrotami od maminek. Náš první úkol byl namalovat skřítky, kteří bydlí v  
Novodvorské aleji. Inspirací pro naše tvoření nám byl skřítek, kterého nám vytvořila paní 
Iva Machová. Děti se s fantazií sobě vlastní daly do malování a vzniklo tak 17 krásných 
skřítků. Každý pak dostal do vínku i pěkné jméno. Protože nám u malování vyhládlo, 
nechali jsme si dovézt pizzu, která nám moc a moc chutnala. Po večeři pak už byl prostor 
pro vlastní čtení. Celou knihovnu jsme zhasli, svítily jen lucerničky se svíčkami a světýlko 
u našeho červeného křesílka. Děti si na zem připravily „ležení“ – karimatky, polštářky 
a spacáky, usadily se a poslouchaly. Nejprve nám vyprávěla a četla paní Nedomová, a to 
něco z pověstí od rodáka a patrona naší knihovny pana Roberta Sedláka. Děti se například 
dozvěděly, kde byla ve Veselici pazderna, kudy chodil ponocný a kde u nás žil vodník. 
K povídání o zašlých časech a panu Sedlákovi se přidal i pan starosta, a tak měly děti 
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možnost vyslechnout třeba i to, jak se hrávalo divadlo, jak krásně vyzdobený měl pan 
Sedlák domek a plno dalších zajímavých informací. Děti se pak také pustily do čtení 
a povídání a závěrem došlo i na hororové příběhy. Závěrečný Bářin strašidelný příběh 
pěkně navázal na krátkou stezku odvahy. Ta vedla k lavkám pod rozhlednou, kde se děti 
podepsaly na „ďábelský úpis“ a vzaly šifru, kterou pak společně vyluštily. V knihovně 
pak na děti čekalo překvapení, a to pohár z horkých malin, který nám nachystala paní 
Včelíková. Protože se večer už hodně nachýlil, byl právě tak čas zašupnout do spacáků 
a pustit si pohádku. Spát jsme šli až po půlnoci. Ráno jsme pak ještě společně posnídali 
buchty a koláče od maminek. Dětem vše moc chutnalo a o záviny od paní Rybářové byl 
sveden doslova boj, jak jim chutnal. Naše Noc s Andersenem se nám opět vydařila a všem, 
kdo nám na ní pomáhali, patří velký dík. 

Staré pecky z gramodesky
V pátek 12. dubna v podvečer zazněly v knihovně písničky z dob minulých, let šede-

sátých, sedmdesátých a osmdesátých dvacátého století. Při písničkách Suchého a Šlitra, 
Katapultu, Olympiku nebo třeba Beatles, si účastníci mohli zavzpomínat na dobu minulou 
a interprety, které jsme měli a stále máme rádi. Při písničkách byl i prostor na popovídání 
a vzpomínání nad starými fotografi emi. Nejen těmi, které zobrazují proměnu naší obce, ale 
zejména nad těmi, které ukazují, jak se u nás dříve žilo, a fotografi emi našich občanů – často 
těch, kteří už nejsou bohužel mezi námi. Fotografi e na posezení přinesl pan starosta, kterému 
se je podařilo shromáždit na chystanou červnovou výstavu „Veselice v proměnách času“. 
Posezení při pěkné hudbě a nad zajímavými fotografi emi bylo příjemné a jistě si je třeba 
v podzimních měsících zopakujeme.

CHYSTANÉ AKCE
Setkání čtoucích rodin

Ve středu 15. května se budeme moci po roce sejít s dětmi a knihovníky z obecních 
knihoven našeho okresu. Na 5. ročníku Setkání čtoucích rodin v Městské knihovně Rájec-
-Jestřebí bude nachystán zajímavý program. Z knihy  „Pohádky a pověsti od Svitavy, 
od Svratky“ bude číst její autor pan PaedDr. Zdeněk Peša, děti si budou moci zasoutěžit 
o ceny, podíváme se i na výstavu výtvarných prací malých čtenářů, a to i těch našich. Protože 
nám s dopravou pomůže SDH Veselice a místa v autě jsou omezená, budu ráda, když účast 
na akci děti předem potvrdí. Odjíždět budeme od kapličky v 16.30 hodin. 

Výtvarná dílna – korálkové potěšení
Na sobotu 25. května bych ráda pozvala zejména malé a velké parádnice. Do knihovny 

za námi přijede paní Vránková z Blanska, kterou známe prostřednictvím jejích krásných 
korálkových výrobků, které už byly několikrát vystaveny v knihovně. Drobná korálková 
potěšení jsme si mohly zakoupit i v zimě na rozsvěcení stromečku u kapličky. Paní Vránková 
nás ve výtvarné dílně zasvětí do tajů korálkování a naučí nás vytvořit drobné šperky nebo 
zvířátka z korálků. Na dílnu mohou samozřejmě  přijít i chlapci a vytvořit dárek třeba pro 
maminku. Začátek akce je v 18 hodin.
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Výstava Veselice v proměnách časů
Možnost zhlédnout dobové fotografie Veselice budeme mít od pátku 14. června 

do neděle 16. června. O pouťovém víkendu budou v prostorách nové hasičské zbroj-
nice ve Veselici vystaveny fotografi e různých míst naší obce tak, jak vypadala před léty, 
a k porovnání i stejného místa, jak je známe dnes. K vidění budou i fotografi e z dění na obci, 
třeba Ostatky, odvody, poutě, akce hasičů, uvidíte i školáky a mnohé další. Výstava bude 
slavnostně zahájena v pátek 14. 6. v 18 hodin a poté bude otevřena v sobotu a v neděli 
od 10 hodin do 18 hodin. Přijďte se podívat, jak se nám Veselice změnila a zavzpomínat 
na zašlé časy.

Korálková dílna a výstava „Veselice v proměnách času se bude konat za podpory 
Ministerstva kultury ČR. 

JARNÍ „VOŇAVÉ“ RECEPTY

Inspiraci do jarních receptů jsem čerpala z knížky, kterou máme k zapůjčení v knihovně, 
a to kuchařky „Kouzelný tvarůžek, aneb kuchařka neobvyklé vůně“ od Luboše Švehelky. Že 
lze z tvarůžků uvařit celý oběd a dobře si pochutnat se přesvědčíte z následujících receptů.

Zeleninová polévka
100 g tvarůžků, 100 g mrkve, 50 g celeru, 50 g petržele, 100 g květáku, 1 cibule, 30 g hladké 
mouky, 100 g másla, sůl, pepř, libeček, pažitka, petrželka, 1,5 l vody

Na polovině másla téměř do hněda osmahneme nadrobno nakrájenou zeleninu včetně 
cibule. Zalijeme vodou, osolíme, opepříme, přidáme nasekaný libeček a povaříme. Zatím 
z druhé části másla a mouky uděláme tmavší jíšku, do ní nasypeme nakrájené tvarůžky 
a za stálého odškrabování vařečkou zasmahneme. To se nejlépe podaří ve smaltovaném 
litinovém rendlíku. Ze vzniklé hmoty vykrajujeme lžičkou malé noky a zavaříme je 
do polévky. Výsledek dochutíme i přizdobíme pažitkou a petrželkou. 

Zapékané luxusní brambory
500 g brambor, 200 g tvarůžků, 200 g drůbežích jater, 100 g žampionů, 6 stroužků česneku, 
2 vejce, 1 dl smetany, tuk sůl, sladká paprika

Brambory nahrubo ustrouháme a promícháme je s česnekem utřeným se solí. Rozpro-
střeme je do tukem vymazané zapékací misky. Na brambory naklademe kousky drůbežích 
jater, tvarůžků, plátky žampionů a všechno posypeme paprikou. Zalijeme vejci rozšlehanými 
se smetanou a zapečeme. 

Štrúdl, jak ho naše babičky neznaly
Balíček listového těsta, 150 g tvarůžků, 100 g šunky, 1 vejce na potření

Těsto rozválíme na asi 5 mm tenkou placku, na ni rozložíme šunku a tvarůžky podélně 
rozkrojené na plátky. Úhledně zabalíme jako štrúdl, potřeme vajíčkem a upečeme. Lze 
podávat teplý i studený.        

Přeji dobrou chuť a krásné voňavé jaro :-)
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POZVÁNKA NA MÁJOVÉ POSEZENÍ U OHNĚ
Osadní výbor Suchdol, SDH Suchdol a Knihovna ve Veselici společně pořádají v úterý 

7. května májové posezení u ohně. Minulý rok se pálení čarodějnic v Suchdole vydařilo, 
účast na něm byla velká, tak proč je opět nezopakovat na výletišti u rybníka.  

A na co se letos můžete těšit? Děti na lampionový průvod, stezku odvahy a soutěže 
o sladké odměny. Dospělí pak na točené pivo a posezení u ohně. S sebou si vezměte párky 
na opékání a dobrou náladu. Začátek akce je v 18 hodin.    

Olga Hájková 

ZPRÁVY ZE ZŠ SLOUP

• V květnu bude dokončena oprava toalet u tělocvičny. Plechové jádro nahradí zděné 
příčky s pěknými obklady; nové budou také zařizovací předměty. Reagujeme tak 
na připomínky organizací, které si tělocvičnu pronajímají.

• Začátkem května navštíví Sloup čtyřicet srbských dětí a učitelů. Máme pro ně při-
pravený pestrý program, na který jsme dostali dotaci od Kanceláře Jihomoravského 
kraje pro meziregionální spolupráci ve výši 69 tisíc Kč. Děkujeme také rodičům, kteří 
nám pomohou s ubytováním dětí.

• Mgr. Michaela Matějková absolvuje týdenní intenzivní školení pro pokročilé keramiky. 
V příštím školním roce proto budeme moci žákům v keramickém kroužku nabídnout 
nové aktivity.

• Kalendář akcí pro děti máme zaplněný až do konce školního roku. V půli května 
budeme tři dny hostit žáky šesti okolních škol, kteří budou soutěžit v českém jazyku, 
matematice, angličtině a informatice.

• Školní výlety budou probíhat od 20. května do 2. června.

• Malá výprava ve složení Mgr. Pavel Dočekal, Mgr. Ladislav Sedlák a Mgr. Lenka 
Tallová bude ZŠ Sloup 4. – 6. června reprezentovat na slavnostním vyhlášení ankety 
Evropský strom roku v Bruselu! Na akci jsme dostali dotaci od Nadace Partnerství.

• Koncem března jsme se na bowlingovém turnaji škol CIRSIA rozloučili s Mgr. Fran-
tiškem Alexou, který odchází do důchodu. Pan Alexa pracoval jako vedoucí odboru 
školství MÚ Blansko a jeho zásluhou má školství v našem regionu stabilní podmínky 
pro svou existenci. Pěkná akce byla ozdobena celkovým vítězstvím ZŠ Sloup v turnaji.

• Výborná zpráva přišla z Jihomoravského kraje. Díky úspěšnému grantu jsme získali 
59 tisíc Kč na vylepšení interiéru školy.

Mgr. Pavel Dočekal, ředitel školy
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ZPRÁVA ODDÍLU STOLNÍHO TENISU TS VESELICE

Sezóna r. 2012–13 začala v polovině října r. 2012 a skončila v polovině března 2013.
Okresních soutěží se opět zúčastnila dvě družstva oddílu stolního tenisu Veselice.

Veselice A v okresním přeboru II. obsadila celkové 7. místo  z 12 účastníků s bilancí sedmi 
vítězství, dvou remíz a sedmi porážek. K šestému místu do boje o postup do okresního 
přeboru I. chyběl našim hráčům jediný vyhraný zápas v utkání s Jestřebím, který scházel 
při rovnosti bodů se Zbraslavcem a Olešnicí.

RP II – Regionální přebor II. třídy
1 Jestřebí A 16 14 0 2 0 187:101 58
2 Boskovice C 16 11 1 4 0 173:115 50
3 Zbraslavec C 16 10 1 5 0 162:126 47
4 Bořitov A 16 10 1 5 0 168:120 47
5 Olešnice A 16 9 0 7 0 162:126 43
6 Adamov A 16 6 1 9 0 110:178 35

7 Veselice A 16 7 2 7 0 162:126 39
8 ČKD Blansko D 16 6 3 7 0 145:143 37
9 Šošůvka B 16 6 2 8 0 133:155 36
10 Rudice A 16 6 0 10 0 135:153 34
11 Voděrady B 16 3 5 8 0 133:155 30
12 Žďárná B 16 0 0 16 0 58:230 16

Za družstvo Veselice A nastupovali Josef Straka, Pavel Stloukal, Jiří Skoták, Martin Musil 
a Martin Nečas. 
Družstvo Veselice B v okresním přeboru IV. zahájilo sezónu velmi dobře a drželo se dlouho 
na postupových příčkách do vyšší třídy okresního přeboru. Závěr sezóny i díky zraněním a 
absencím některých hráčů nevyšel podle jejich přání a obsadili 6. místo v tabulce. 
Za mužstvo Veselice B hráli Martin Nečas – vedoucí mužstva, Josef Jarušek, Jan Fabiánek, 
Tomáš Kozák, Jiří Fabiánek a Radim Manoušek.

RP IV – Regionální přebor IV. třídy
1 Petrovice B 16 12 2 2 0 190:98 54
2 Okrouhlá A 16 11 1 4 0 172:116 50
3 Šošůvka C 16 8 5 3 0 165:123 45
4 Vysočany C 16 9 2 5 0 161:127 45
5 Němčice B 16 8 1 7 0 143:145 41
6 Veselice B 16 6 1 9 0 134:154 35

7 Kuničky A 16 8 1 7 0 142:146 41
8 Vanovice B 16 7 0 9 0 133:155 37
9 Rájec C 16 6 1 9 0 134:154 35
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10 Zbraslavec D 16 6 0 10 0 140:148 34
11 Křetín D 16 5 1 10 0 117:171 32
12 Rohozec C 16 2 1 13 0 97:191 23

Pro příští sezónu bychom rádi obnovili hrací stoly a pokračovali v reprezentaci naší obce 
v tomto rozšířeném sportu.

Za oddíl stolního tenisu ve Veselici Josef Straka

SDH VAVŘINEC ZVE OBČANY NA PŘIPRAVOVANÉ AKCE

Sbor dobrovolných hasičů Vavřinec v současné době připravuje pořádání několika akcí, na 
které srdečně zveme širokou veřejnost naší sloučené obce. První pořádanou akcí v letošním 
roce pro veřejnost bude Pálení čarodějnic na pastvisku pod fotbalovým hřištěm. V letošním 
roce se bude konat v úterý 30. dubna.

Program Pálení čarodějnic:
• od 18.15  bohatý program pro děti, sraz dětí a rodičů u vatry, prodej občerstvení
• ve 20.30  zapálení vatry

Pořadatelé, kteří zajišťují program pro děti, se těší na jejich hojnou účast a dospělé spolu-
občany zveme na zapálení vatry. Prodej občerstvení bude zajištěn. 

Další připravovanou akcí je již tradiční soutěž žáků o Pohár SDH Vavřinec, letos již 
XIV. ročník. Ta se uskuteční v sobotu 11. května v areálu u hřiště, po dobu konání soutěže 
bude zajištěn prodej v místním parku. 

Program soutěže:
• v 8.15 nástup soutěžních družstev žáků
• v 8.30 zahájení plnění disciplín v požárním sportu mladých hasičů

Družstva žáků v mladší a starší kategorii budou plnit disciplíny: požární útok, štafetu 
4x60 metrů a štafetu požárních dvojic. Celkové výsledky zúčastněných družstev budou 
započítány do okresní ligy mládeže. 

Přijďte se podívat na tuto soutěž žáků a zhlédnout úsilí soutěžících družstev o dosažení 
co nejlepších výsledků.

Velmi důležitou událostí našeho sboru bude v letošním roce oslava 120. výročí založení 
SDH Vavřinec, oslava se uskuteční v  pátek 21. a v sobotu 22. června.

Program oslav 120. výročí založení SDH Vavřinec:
pátek 21. června 2013
• od 17 hodin prohlídka hasičské zbrojnice, výstava fotografi í a kronik sboru
• od 18 hodin slavnostní Valná hromada sboru ve společenské místnosti
sobota 22. června 2013 
• 12 – 13 hodin otevření hasičské zbrojnice
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• od 13 hodin v areálu místního parku:
 - praktické ukázky historické i současné techniky 
 - průběh celého odpoledne zpříjemní dechová hudba Bivojanka 
 - od 17 hodin Železný Zekon
 - od 21 hodin taneční zábava – skupina Medium 

S technikou budou předvedeny praktické ukázky zásahu. Ke zhlédnutí bude historická 
technika, např. – ruční dvoukolová stříkačka z roku 1893 SDH Vavřinec, automobil Praga 
Grand z roku 1920 SDH Bořitov a další. 

Moderní technika bude představena při vyproštění zraněné osoby z havarovaného 
automobilu a uhašení hořícího automobilu.

Ukázku svých dovedností předvede také družstvo žáků z kolektivu mladých hasičů 
SDH Vavřinec. 

Na tuto oslavu významného výročí našeho sboru srdečně zveme všechny občany naší 
sloučené obce.

Ještě se krátce zmíním o další významné akci, kterou náš sbor bude pořádat na podzim 
letošního roku. 

Po podané žádosti na okresní odbornou radu mládeže nám bylo přiděleno pořádání 
okresní soutěže, první části hry Plamen ročníku 2013/2014. 

V sobotu 12. října 2013 se bude ve Vavřinci konat okresní Závod požárnické všestrannosti 
hry Plamen a dorostu. Naším úkolem je zorganizovat konání závodu, kterého se zúčastní 
cca 500 závodníků soutěžících v hlídkách mladých hasičů jednotlivých sborů dobrovolných 
hasičů okresu Blansko. S vedoucími kolektivů, řidiči, rozhodčími a dalšími pořadateli se 
tohoto závodu zúčastní celkem 700 účastníků, pro které musíme připravit zázemí a průběh 
závodu dobře zorganizovat.

Předem děkuji za ochotu našim členům a příznivcům sboru, kteří se budou podílet na 
organizačním zajištění tohoto velkého závodu, ale také všech dalších akcí, které v letošním 
roce budeme pořádat. 

Petr Nečas, starosta SDH Vavřinec

NAHRAZENÍ KLASICKÝCH WOLFRAMOVÝCH ŽÁROVEK „ÚSPORKAMI“
 UŠETŘÍ DOMÁCNOSTEM ROČNĚ AŽ 4000 KORUN

Již 65 % českých domácností svítí alespoň jedním úsporným zdrojem světla a další 
stále přibývají, vyplývá to z průzkumu poradenské společnosti eSvětlo.cz. Úsporné osvětlení 
domácnostem ušetří až 4000 korun ročně. 

Vysoká energetická náročnost wolframových žárovek byla hlavním důvodem ukončení 
jejich výroby loni v září. Z průzkumu portálu eSvětlo.cz vyplývá, že tuzemská domácnost 
potřebuje na svícení v průměru 18 žárovek. V případě kompletní výměny klasických 
energeticky náročných zdrojů světla (wolframové či halogenové zdroje) za kompaktní line-
ární zářivky či LED světelné zdroje může úspora domácnosti dosáhnout až 4000 korun 
za jediný rok.
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Úsporné zářivky do koše nepatří
S rapidním růstem počtu „úsporek“ roste také potřeba jejich recyklace v okamžiku, kdy 

doslouží. Zatímco vysloužilé wolframové žárovky lze bez obav vyhodit do koše, ty úsporné 
je třeba odevzdat k ekologické recyklaci. Kvůli toxické rtuti, kterou v malém množství 
světelné zdroje obsahují, se s nimi musí zacházet jako s nebezpečným odpadem. Dalším 
důvodem pro recyklaci vysloužilých zářivek je možnost opětovného využití surovin, které 
úsporky obsahují.

Rtuti v zářivce se není třeba bát, zátěž pro životní prostředí představuje jen při neodborné 
likvidaci a ve vysoké koncentraci. Rtuť se v úsporných zářivkách vyskytuje ve velmi 
malém množství (cca 2–5 mg), například v klasickém teploměru je rtuti 500krát více.

Při náhodném rozbití zářivky je třeba místnost vyvětrat, střepy zamést a odvézt do 
sběrného dvora či předat fi rmě zabývající se likvidací odpadu. 

O zpětný odběr a následnou recyklaci se stará nezisková společnost EKOLAMP, která 
zajišťuje tuto službu občanům i fi rmám zdarma.

Úsporky patří na místo zpětného odběru: nyní jich je téměř 4 000
V Česku lze vyřazené úsporné zdroje vrátit v jakémkoli obchodě s elektronikou, ve 

sběrných dvorech obcí či do malých sběrných nádob, které se nacházejí v obchodních 
centrech, úřadech nebo v řadě fi rem.

Počet sběrných míst stále roste, nyní je jich přibližně 4000 a další stále přibývají. Spo-
lečnost EKOLAMP již rozmístila více než  1500 malých sběrných nádob. Kde se nachází 
nejbližší sběrné místo, lze zjistit přes internet na www.ekolamp.cz.

Srovnání spotřeby jednotlivých zdrojů světla (zdroj eSvětlo.cz)

Klasická 
žárovka

Halogenová 
žárovka

Kompaktní 
úsporná
žárovka

LED žárovka

Spotřeba 60 W 52 W 12 W 9 W

Životnost 1 rok 2 roky 12 let 25 let

Cena za potřebné 
množství světelných 
zdrojů za 25 let

250 Kč 600 Kč 270 Kč 500 Kč

Náklady na elektřinu 
za 25 let * 6810 Kč 5902 Kč 1643 Kč 1232 Kč

Celkové náklady 
za 25 let 7060 Kč 6502 Kč 1813 Kč 1521 Kč

* Průměrná cena elektřiny v roce 2012 – 4,54 Kč / kWh
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NOVÉ SMĚRNICE EU PŘINESOU ZMĚNY I K NÁM

Evropská unie dál zpřísňuje směrnice upravující podmínky životního cyklu elektrických 
spotřebičů. Na některé změny je Česká republika už dnes připravena, jiné představují výzvu 
do budoucna pro nás pro všechny.

První směrnice výrazněji než dosud omezuje používání nebezpečných látek v elektrických 
a elektronických zařízeních (EEZ) s cílem přispět k ochraně lidského zdraví a životního 
prostředí včetně využití a zneškodnění odpadních EEZ způsoby šetrnými k životnímu 
prostředí.

Druhá – O odpadních elektrických a elektronických zařízeních – se do české legislativy 
musí promítnout nejpozději do 14. února roku 2014. Mimo jiné nově stanoví kvóty pro 
množství zpětně odebraného elektrozařízení. Jsou podstatně přísnější než dosud.
Co nás čeká v příštích letech

Během čtyř let musí členské státy EU ročně zvýšit množství vysbíraných spotřebičů 
na 40 –45 % průměrné hmotnosti výrobků uvedených na národní trh tři roky zpětně.

Od roku 2019 pak musí postupně všechny členské státy EU ročně vysbírat 65 % průměrné 
hmotnosti spotřebičů uvedených na trh v předchozích třech letech, anebo zrecyklovat 85 % 
hmotnosti z celkové produkce elektroodpadu. Stát také odpovídá za splnění této povinnosti. 
Směrnice totiž umožňuje vypočítat toto množství dvěma odlišnými způsoby a zatím není 
jasné, ke kterému z nich se přikloní naši zákonodárci. 

Množství, které odevzdají Češi dnes, ale odpovídá jen zhruba 30 až 40 procentům 
množství vypočítaného podle jedné nebo druhé metodiky. Minimálním požadavkem EU 
jsou prozatím čtyři kilogramy vytříděného elektroodpadu na obyvatele a rok.

Náskok díky ELEKTROWINu
Obchodníci s elektrem, jejichž prodejní plocha přesáhne 400 m2, budou muset zdarma 

odebírat malé vysloužilé spotřebiče, aniž by zpětný odběr vázali na nákup nového zařízení.
ELEKTROWIN a jeho smluvní partneři z řad prodejců mají v tomto směru náskok. 

I menší prodejny mají možnost vybavit se sběrnými koši ELEKTROWINu, jejichž obsah 
se díky kolektivnímu systému dostane, pro spotřebitele zdarma, ke zpracovatelům.
Surovin je stále méně

V evropských domácnostech slouží podle statistik dohromady celkem 633,8 milionu 
velkých spotřebičů, jako jsou pračky a ledničky. Zhruba 188 milionů z nich je starších 10 let. 

To na jedné straně znamená vysoké nároky na jejich budoucí ekologickou recyklaci, 
na druhé straně to představuje skvělou příležitost, jak nahradit omezené surovinové zdroje.

Těch totiž v Evropě stále ubývá a podle odborníků je budou země, které jimi stále 
disponují, čím dál přísněji chránit.

Při výrobě nových spotřebičů se například využívají kovy získávané ze vzácných zemin 
jako je dysprosium, terbium, thulium, lutetium nebo yttrium, i když technologie se vyvíjejí 
a použité materiály se mohou v budoucnu nahradit. 

Těžba vzácných prvků je rychle rostoucím odvětvím, které v současné době závisí z velké 
části na Číně. Ta disponuje více než 40 procenty všech zásob vyskytujících se na naší 
planetě. Nabídka je už nyní nižší než poptávka. Během let se kvóta čínského vývozu stále 
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snižovala a časem lze očekávat naprostý zákaz vývozu přinejmenším u části těchto surovin. 
Surovinová strategie EU je proto založena na třech pilířích: zajištění rovných podmínek 

v přístupu ke zdrojům ve třetích zemích, podpoře udržitelných dodávek z evropských zdrojů 
a zvýšení účinnosti využití zdrojů, včetně recyklace.

Recyklace je totiž v mnoha případech mnohem bohatším zdrojem surovin než primární 
těžba. Zatímco z tuny rudy se dá získat zhruba pět gramů zlata, z tuny vysloužilých elektro-
spotřebičů, které zlato obsahují, je ho 200 gramů.

VESELSKÝ BĚH LESEMPOLEM

Pro ty, kdo nechtějí celou veselickou pouť strávit jen na kolotočích a konzumací dobrot 
z udírny, připravila sportovní a kulturní obec SAKO Veselice ve spolupráci s SC Ráječko 
nultý ročník běhu po lesních a polních cestách v Podvrší. Závod se uskuteční v sobotu 
15. června 2013. Bližší informace budou včas zveřejněné vyhlášením v místním rozhlase 
a taktéž na webu obce. Tratě jsou naplánovány pro všechny ročníky od nejútlejšího věku 
až po ty nejstarší.  Vítáni  jsou   jak různí sportovci, kteří budou mít možnost otestovat  
svoji fyzičku v porovnání s příchozími atlety,  tak i úplní amatéři se zdravou chutí si jen 
tak zasportovat a udělat něco dobrého pro své zdraví. 

Děti a příchozí, co si netroufnou na celou trať, poběží trasy od 200 m po kilometr, mládež 
a ženy pětikilometrový okruh, dospělí dvojnásob, tedy deset kilometrů krásnou krajinou 
kolem Veselice. 

Protože jde o závod nový, prosíme závodníky o předběžnou prezentaci. Předběžná  
registrace bude možná od 1. 5. 2013 na stránkách www.scrajecko.cz. 

Jde v podstatě o to, aby bylo možné v případě většího počtu zájemců zajistit dostatečné 
množství materiálního zabezpečení. 

Kdo má zájem jakýmkoliv způsobem  podpořit závod, může se ozvat na telefon 
777 250 164. Jména všech sponzorů budou součástí pamětní příručky.

SAKO Veselice

MATĚJ A VELIKONOCE

Letošní Velikonoce jsme nestrávili ani v Brně, ani ve Vavřinci, ale v bavorském městečku 
Kreiburg. 

Ale vezměme to od začátku. Když se více než před rokem naše dvacetišestiletá dcera 
Eva stěhovala se svým milým do Turecka, poprosila nás, zdali u nás může zanechat kocoura 
jménem Minda. Stali jsme se tak opatrovníky asi ročního kocoura ženského jména, jehož 
v zimě vzala dcera na milost, když zbědovaný mňoukal u jejich domu. První, co jsme učinili, 
byla seznamka kocoura s našimi fenkami. Ty po očichávací kontrole zjistily, že se jedná 
o „mužský element“ a přijaly ho do naší smečky.

Druhým důležitým krokem byla změna jména. Považovali jsme za nedůstojné, aby se 
rezavý krasavec honosil ženským přízviskem, a tak se z něho stal Matěj. Při procházkách 
s pejsky po vavřineckém okolí se k nám připojoval i Matěj. Byli jsme však nuceni změnit 
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trasy našich výletů, neboť jak všichni kočičí znalci vědí, kočky se nenechají dirigovat, cvičit, 
či jinak „buzerovat“ a chovají se vždy přirozeně, divoce, což je na nich sympatické. Jdeme-
-li tedy se psy a Matějem, volíme cesty jižním, respektive východním směrem, abychom 
nepřecházeli poměrně frekventovanou vozovku protínající Vavřinec.

Při přebírání kocoura jsme si byli od počátku vědomi ještě jednoho problému. Kdo se 
postará o Matěje, když budeme mimo Vavřinec? Napřed jsme uvažovali, že ho budeme 
převážet, ale tuto úvahu jsme zavrhli. Věděli jsme, že dalším důležitým rysem kočičího 
plemene je stálost u domu kde žijí, jsou krmeny, případně i chváleny za úlovky myší. 
Po dohodě se přechodného opatrovnictví zhostili naši sousedé a ti se tak po dobu naší 
nepřítomnosti stávají pro našeho kocoura hlavními dodavateli krmě, pití, ale i pohlazení 
od jejich malých dětí. Záměrně říkám hlavními, neboť Matěj se postupně domestikoval 
u dalších sousedů a obyvatel Vavřince. Jeho oblíbená zastavení na parapetu obchůdku, 
popelnici, respektive autobusové zastávce, dávají možnost především vavřineckým dětem 
k rozmazlování mlsného kocoura Matěje.

Na začátku jsem uvedl, že jsme letošní velikonoční svátky strávili v Německu. Odjeli 
jsme tam za jednou z našich dcer, která bydlí spolu s manželem Falkem a malou dcerkou 
v Kreiburgu pod Alpami. Připravovali se tam na přijetí svátosti biřmování. Vzhledem k tomu, 
že jsem Falkovým kmotrem, vyrazili jsme do bydliště „našich mladých“ hned na začátku 
velikonočního týdne. Cesta po rakouských a německých dálnicích proběhla bez jakýchko-
liv rušivých momentů. Po pěti hodinách jízdy jsme poznali půvabné městečko Kreiburg 
lemované širokým tokem řeky Inn. Zachovalé historické centrum, katedrála a běloskvoucí 
kostelík pnoucí se na kopci uprostřed městečka, jsou nepřehlédnutelnými dominantami. 
V den vyvrcholení Velikonoc – v den Vzkříšení, byli Míša s Falkem biřmováni, slavnostní 
atmosféra se posléze přenesla z kostela do domova našich mladých, kde jsme s širší rodinou 
mohli oslavovat. Hostina se protáhla od Božího hodu velikonočního až do velikonočního 
pondělí, kdy nastal čas odjezdu. Po rozloučení jsme se vydali na zpáteční cestu a začali se 
pomalu vracet do reality všedních dnů. Spěchali jsme do Vavřince, zatíženi obavou, zdali 
náš kocour Matěj tak dlouhou dobu odloučení zvládl. 

Když jsme vystupovali „na Dolině“ z auta, psi začali radostně štěkat a my s napětím 
očekávali příchod Matěje.  Vždycky při našich návratech nám vychází vstříc a radostně 
se otírá o obě fenky. Tentokrát však nic. Podívali jsme se do kbelíku s granulemi, což nás 
částečně uklidnilo, neboť bylo zřejmé, že si na žrádlo docházel. Druhý den ráno se opět 
neobjevil a tak jsem se při nákupu v obchůdku podělil o naši starost s paní Zdenou. Uklidnila 
mne, že je Matěj v pořádku, pouze změnil náš parapet za parapet obchodu a naše hladící 
ruce za ruce dětské, které si ho občas odnášejí i domů. Následující den nás Matěj již vítal. 
Po obdržení granulí jenom přičichl a odkráčel, dívajíce se tázavě, nebylo-li by něco lepšího 
na zub. Bylo zřejmé, že je mu podstrojováno a postupně jsme se dozvěděli, že obec jeho 
sousedů a příznivců se značně rozrostla. Jinak se splnilo i moje tušení, že na něj přišlo 
kocouří tuláctví, spojené s prvními příznaky jara. Nevíme, zda potrhané uši mu způsobila 
kocouří konkurence či jeho milenky, ale nezdá se, že by ho to nějak trápilo. A tak náš Matěj 
prožil první vavřinecké Velikonoce v napětí, odpovídajícímu největší události roku, i když 
si oslavy a hodování upravil svým osobitým – kočičím způsobem.

Miroslav Opatřil
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FRIEDRICH LOCKER A PUNKVA

V letošním roce uplyne 80 let od doby, kdy nejvýznamnější český krasový badatel 
Karel Absolon objevil tzv. mokrou cestu Punkevními jeskyněmi. V prosinci roku 1932 
se svým badatelským týmem objevil podzemní Punkvu a už počátkem následujícího roku 
veřejnost netrpělivě očekávala zveřejnění výsledků jejich práce a s nimi i zpřístupnění celé 
objevené vodní trati Punkvy ze dna Macochy. Na těchto pracích se podílel tým 40 dělníků, 
mezi nimiž byli i horníci a střelmistři, kteří pracovali na tři směny na čtyřech pracovních 
místech. Protože se většinou jednalo o práce důlního rázu, pověřil Absolon v lednu 1933 
vyměřením této trati a dozorem nad stavebními pracemi báňského inženýra Friedricha 
Lockera. Na základě tohoto výzkumu a posléze i zmapování byly 26. června 1933 spuštěny 
na Punkvu dva čluny pro 16 osob s elektrickým pohonem na akumulátory a několik starších 
„zmotorizovaných“ člunů a „celá tato pyšná fl otila, jeden člun za druhým, projela Punkvou 
na dno propasti Macochy“. 1. července 1933 byla podzemní Punkva slavnostně otevřena.

Friedrich Locker se narodil 20. 7. 1905 ve Vídni Václavu a Anně r. Haniel. V tomto městě 
navštěvoval 5 let základní školu. V letech 1920 –1923 pracoval jako horník a zároveň byl 
externím studentem Humanitního gymnázia ve Vídni, studium ukončil maturitou v Mödlingu 
u Vídně. V průběhu let 1923 –1933 studoval Vysokou školu báňskou v Leobenu a získal 
jako mimořádně nadaný student titul Diplomovaný inženýr. Během studia této školy navíc 
pracoval jako důlní měřič; od 7. 7. do 30. 9. 1925 v Rosické těžební společnosti, od 1. 8. 1927 
do 31. 10. 1931 na dole Kukla v Oslavanech. V roce 1932 byl po dobu 5 měsíců zaměstnán 
jako důlní inženýr u fi rmy Zieglerschachter A.G. ve Statzendorfu v Dolním Rakousku. 

Od ledna 1933 do února 1935 pracoval přechodně na průzkumných pracích u profesora 
Karla Absolona. Společně prováděli podrobný průzkum stalaktitových jeskyní Moravského 
krasu. Podle Absolona „provedl svůj úkol svědomitě.“ V roce 1934 ing. Locker podrobně 
zmapoval bludiště propadání Krasovského potoka.  Díky jejich práci bylo rozřešeno 
tajemství Macochy a badatelům a pozdějším návštěvníkům se otevřela dokořán suchá 
i mokrá cesta na její dno. Mezitím jeden rok spolupracoval také s krasovým badatelem 
Josefem Šamalíkem, objevitelem jeskyně Balcarka. Při výzkumných pobytech se ve Vavřinci 
seznámil se svojí budoucí manželkou Annou r. Barákovou, dcerou hospodského, u kterého 
byl ubytován, a dne 2. 7. 1935 uzavřeli ve Sloupě sňatek. 

5. února 1935 byl fi rmou Baťa a.s. přijat jako geolog. Pracoval na oddělení „Nerostné 
suroviny a produkty“ a hlavní náplní jeho práce bylo sestavování posudků a rozbory rud 
z různých nalezišť, jak v tehdejší Československé republice, tak v zahraničí, které využívala 
fi rma Baťa. V této době žil v Ivančicích u Brna a podle posudku fy Baťa „požívá, pokud 
známo, v místě dobré pověsti jako řádný, charakterní a snaživý člověk. ...Politicky nepra-
cuje“. V pozdějších letech se s manželkou a dětmi Marthou (r. 1936) a Wolfgangem (r. 1941) 
přestěhoval do Ratíškovic u Hodonína. Stal se vedoucím prací při těžbě uhlí na dole Tomáš, 
na svou dobu nejmodernějšího dolu ve střední Evropě a působil zde také v průběhu II. sv. 
války. V těchto letech byla v Ratíškovicích v části zvané „Baťovka“ otevřena hornická škola, 
jediná na jižní Moravě. Žáci druhého a třetího ročníku pracovali půl dne na dole a půl dne 
se věnovali teoretickému studiu. Absolventi se stali důlními dozorci a na konci školního 
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roku 1943 k nim promluvil právě důlní ředitel Baťových závodů ing. Friedrich Locker.
Podle posudků, které jsou v jeho osobní kartě, bylo jeho chování a práce „dobrá“, 

chování „energické“, byl „svědomitý“ a „důsledný“, z vůdčích schopností převyšovala 
„chápavost“ a „rozvážnost“ a jeho poměr k závodu byl „přátelský“. Mimo český jazyk 
mluvil dobře německy a částečně i francouzsky. 

V roce 1945 bylo území čtyř politických okresů jihovýchodní Moravy včetně okresu 
Hodonín těžce poškozeno německou politikou „spálené země“, realizovanou na konci 
války komplexem opatření, který vešel do historie pod názvem plán ARLZ. Zkratka 
vznikla z celkem čtyř opatření, které měly následovat po sobě: Aufl ockerung – uvolnění, 
Räumung - vyklizení, Lähmung – ochromení a Zerstörung – zničení. Říšský protektor 
K. H. Frank nařídil 6. dubna 1945 „aby v politických okresech Hodonín, Kyjov, Uherské 
Hradiště a Uherský Brod východně od linie Mikulov, Uherské Hradiště, Valašské Klobouky 
(včetně měst Uherské Hradiště a Valašské Klobouky) byla provedena opatření R a L 
v podnicích, v nichž to považuje SS – Brigadefűhrer dr. Bertsch, resp. vedoucí pracovního 
štábu Fremerey za nutné.“ Na základě tohoto rozkazu se pak příslušné německé štáby pro 
ochromení snažily provést jednotlivé etapy plánu ARLZ ve všech důležitých podnicích 
hodonínské oblasti. Jako jedny z prvních byly poškozeny v okresním městě Hodonín naftové 
doly, následovala sladovna, čokoládovna Maryša, koželužna, tabáková továrna, cihelny, 
gymnázium a měšťanská škola. Protože nedaleký důl Tomáš v Ratíškovicích měl klíčovou 
úlohu v energetickém zásobování, je tedy pravděpodobné, že měl být zničen také. Podle 
vzpomínek některých pamětníků navštívili Ratíškovice před přechodem fronty důl Tomáš 
důstojníci SS. Po jednání s vedením podniku, a potažmo také s Friedrichem Lockerem, 
zůstal důl zachován a ušel bombardování. 

Bohužel, jako vídeňský rodák musel v roce 1940 vyplnit, stejně jako mnoho jiných, 
„Dotazník o arijském původu“, a v něm potvrdit, že žádný z předků jeho a manželky 
nebyli (ani krátkou dobu) členy židovské náboženské společnosti. Na této listině je mimo 
jiné rukou psaná poznámka „Jsem říšskoněmecký státní příslušník a člen NSDAP“. Podle 
všech mně dostupných dokumentů je pravděpodobné, že toto prohlášení napsal z nutnosti, 
aby ochránil před důsledky války jak sebe, tak svou rodinu, přátele a blízké. Bohužel, právě 
toto se stalo pravděpodobně příčinou, proč byl po ukončení války nucen z Ratíškovic odejít. 
Už 11. 5. 1945 byl zlínským vedením propuštěn a jako důvod skončení pracovního poměru 
je uvedeno „německý příslušník“. Podle vzpomínek paní Ludmily Tomšejové, která v té 
době pracovala v kantýně na Baťovce, byl více „pročešský“ než Němec a místním lidem 
pomáhal. Tomu odpovídají i posudky místních občanů, podle kterých „Ratíškovice vyslechly 
člena národního výboru ve prospěch Lockera. Záv. rada dolu Tomáš žádá, aby pracoval 
v Ratíškovicích. Ing. Locker mi umožnil útěk z Ratíškovic, když mne hledalo gestapo. Žádný 
v Ratíškovicích není proti jmenovanému. R. Redr je informován a je jeho přáním, aby 
v Ratíškovicích pracoval.“ I přes tyto intervence mu bylo předsedou ZV (závodního výboru) 
dolu p. Mackem sděleno, že se bez jeho „osoby minou a že se mám hlásit ve Zlíně“. Přestože 
ve smyslu dekretu prezidenta z r. 1945 o vrácení čsl. občanství německým manželům českých 
manželek chtěl se svojí ženou, dvěma dětmi a 75letou matkou zůstat a pracovat na nedale-
kém dole Theodor, nebylo mu to umožněno. Byl předveden před lidový soud v Uherském 
Hradišti a dvakrát uvězněn (Tento soud v letech 1945 –1947 soudil Němce a české válečné 
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kolaboranty. Za tři roky bylo vyneseno 39 rozsudků smrti...). V dopise, zaslaném ze Zlína 
a datovaném 3. 10. 1945, který je určen „Národní správě fmy Baťa“ se píše, že „Pobyt 
jmenovaného, resp. jeho zaměstnání na dole je nežádoucí. ...Je dost na tom, že je na svobodě 
a může bydleti na dole Tomáš a pracovati v Ratiškovicích. Jeho bydlení na dole je nežádoucí, 
poněvadž je ve styku s dělnictvem... a shoduji se s názorem, aby byl předán komisi pro 
odsun Němců.... Když již bydlí na dole, nechť pracuje v cihelně v Ratiškovicích.“ Už 9. 10. 
1945 přišla na adresu Ing. Lockera v „Kolonii dolů Tomáš“ odpověď ze sociálně-právního 
oddělení fi rmy Baťa: „Vzhledem na přání osazenstva nelze Vás zaměstnat na našich dolech. 
Jsem přesvědčen, že v Rakousku, jehož jste příslušník, budete míti spíše možnost zastávati 
místo Vašim odborným znalostem příslušející. S národním pozdravem....“

Friedrich Locker hledal možnost, jak v Československu zůstat. Určitou dobu se mu 
podařilo pracovat v Netolicích u Plzně, kde byla od r. 1945 úpravna grafi tu z nedalekých 
dolů, ale v březnu 1948 odešel i s rodinou do Rakouska.

Usadil se ve Vídni, kde také pracoval. V letech 1948 –1952 ve stavebně projekční kance-
láři a poté jako technický ředitel fi rmy na hloubkové vrty Vogel. V období let 1952 –1968 byl 
důlním ředitelem společnosti na těžbu uhlí Salzach-Kohlenbergbau GesmbH v Trimmelkamu 
v Salzburgu v Horním Rakousku. Během této doby studoval na Vysoké škole báňské, kde 
získal doktorát montaistických (báňských) věd a následně byl jmenován čestným profesorem 
této školy. V roce 1956 byl činným při přípravě prvního mezinárodního důlního kongresu 
ve Varšavě, kterého se i zúčastnil. Roku 1961 mu byl udělen rakouským spolkovým 
prezidentem čestný titul Berghrat H. C., tzn. stal se důlním radou, který řídil horní (těžní) 
správu na území celého Rakouska. Od roku 1960 byl také korespondentem přírodopisného 
muzea ve Vídni a napsal několik obsáhlých vědeckých prací. Jako člen rakouského sdružení 
Asociace inženýrů a architektů a jako úředník Sdružení dolů ve Vídni získal při své práci 
mnoho úspěchů jak v Rakousku, tak v zahraničí. 

V šedesátých letech už byly v naší republice poněkud volnější poměry, co se týká cest 
do zahraničí, proto spolužačka jeho dcery Marty – tehdy slečna Ludmila Hnilicová z Ratíš-
kovic, měla možnost v letech 1963, 1965 a 1969 navštívit jeho rodinu jak v Salzburgu, tak 
ve Vídni. Prakticky uvolněné hranice v roce 1968 umožnily Lockerům navštívít i tuto obec. 
Bohužel po srpnových událostech byly styky komunistickým režimem přerušeny a možnost 
setkání byla až po pádu železné opony v r. 1990.

Berghrat h.c. Dr. mont. Dipl. Ing. Friedrich Locker zemřel v únoru 1976 v Salzburgu. 
Irena Bařinová, Ratíškovice

ŽIVOT VE VESELICI A OKOLÍ V OBDOBÍ 2. SVĚTOVÉ VÁLKY

1. část

Válečné období mezi roky 1938 až 1945 bylo pro všechny tehdejší obyvatele Veselice 
bezesporu velice těžké. Válka měla značný vliv jak na život samotných obyvatel, tak 
i na veřejný život ve Veselici. V zápise ve veselické pamětní knize např. najdeme určité 
postesknutí nad tím, že tehdejší členové obecního zastupitelstva nechtěli svoje funkce vyko-
návat a důvodem mělo být to „neustálé německé nařizování“. Neklidnou atmosféru v obci 
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dokládá mimo jiné i situace po volbách do obecního zastupitelstva, které se uskutečnily 
v květnu roku 1938, tedy těsně před válkou. Jelikož  ale k výsledku voleb byly podány 
námitky k okresnímu úřadu, tak teprve až v lednu roku 1939 bylo ustaveno nové 12členné 
obecní zastupitelstvo. 

Rozložení mandátů politických stran bylo takové, že 7 mandátů získala Sociální demo-
kracie, 4 Republikánská strana (Agrární strana) a 1 Lidová strana. Za starosty byl zvolený 
Pernica Josef z čp. 62 a jeho náměstkem Alois Skoták z čp. 11. Obecní zastupitelstvo 
vydrželo ve stejném složení až do konce války. Jak už víme, k zabrání Československé 
republiky Němci došlo 15. března 1939. První ranou občanům Veselice, stejně jak pro 
občany celé republiky, bylo od října 1939 zavedení přídělového systému na potraviny, ale 
už v prosinci téhož roku také např. na mýdlo, obuv, prádlo a látky. Jednou z významných 
změn bylo také např. zavedení jízdy vpravo na silnicích. 

Zápis o tom najdeme v Pamětní knize obce Vavřinec,  která je společně se zmíněnou 
Pamětní knihou obce Veselice, ale i obce Suchdol, jedním ze zdrojů informací o událostech 
v období 2. světové války. O dění na frontě se obyvatelé dozvídali většinou jen z rádia, ale 
osobní zkušenosti přímo s německou armádou měli přibližně až poslední půlrok války. To 
ale hodně předbíhám.

Vraťme se zpět do roku 1940. Dalším ze zdrojů informací o životě ve Veselici jsou 
i vzpomínky paní Květy Kučerové ze Žďáru, roz. Petlachové v roce 1930 ve Veselici čp. 
18, dále potom pana Aloise Skotáka roz. 1929 v čp. 4 a paní Emílie Nečasové roz. 1929 
v čp. 8. Paní Kučerová však na otázku, co si pamatuje z období války odpovídá, že si více 
pamatuje až její konec. Protože byla na začátku války dítětem, tak jí nic zásadnějšího v mysli 
neutkvělo. Důvodem bylo mimo jiné i to, že dospělí před dětmi moc o problémech, jež je 
v období války provázely, nemluvili. Hlavně z důvodu, aby děti něco nevyzradily. 

Více informací již ze začátku války poskytuje zápis v Pamětní knize obce Veselice. 
Tehdejší zapisovatel Antonín Souček, rodák z nedalekého Žďáru, mimo jiné uvádí, že obec 
byla označena dvojjazyčnými tabulkami, nejdříve německy Weselitz a potom česky Veselice. 
Hned poté co 15. března 1939 Československou republiku obsadila německá armáda a vznikl 
tak protektorát Čechy a Morava (Böhmen und Mähren), nařídili Němci mimo již zmíněného 
přídělového systému také dodávky vajec a mléka, které museli odvádět ti, co chovali slepice 
a krávy. To přijímali místní zemědělci s nedůvěrou, jakož i další opatření nařízená Němci. 
Sběrna mléka byla v hostinci u p. Skotáka a sběr vajec prováděla hokynářka z Horní Lhoty 
rovněž v hostinci, kam je chovatelé nosnic museli donést. Mléka se odevzdávalo z jedné 
dojnice po otelení u větších zemědělců 5 až 6 litrů, u menších 4 až 5 litrů. Vajec se dodávalo 
65 kusů z jedné nosnice staré a 64 kusů z mladé. 

Zápis v suchdolské pamětní knize zase uvádí že, cituji: „Dle nařízení protektorátních 
úřadů si mohl ponechat zemědělec ¾ litru mléka na osobu a den a ostatní musel odevzdat“. 
Taky je tam uvedeno, že veškeré máselnice a odstředivky byly zaplombovány a nesměly se 
používat. Událostí, jež byla důvodem k zesílení tlaku na obyvatelstvo v celém protektorátu, 
byl atentát na Reinharda Heydricha, zastupujícího říšského protektora,  provedený dne 
27. května 1942 v Praze. V zápise v suchdolské pamětní knize je k této události napsáno, 
cituji: „Jinak událost po atentátu na Heydricha u nás většího vlivu na beztoho trudný život 
neměla, vojáci prošli tudy s puškama v rukou z lesa přes pole k vesnicí a občané domnívající 
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se, že jdou hledat zásoby obilí, schovávali kam se dalo, bohudík vojáci odešli a tak nebezpečí 
pro naši obec zažehnáno.“ 

Další informace, které dokládají, že německé úřady se snažily všemožně z protektorátu 
získat co nejvíce surovin, bylo nařízení okresního úřadu, podle něhož se  měl v Suchdole, 
ale i okolních vesnicích, začít pěstovat len a dalším nařízením byl zákaz prodeje piva, které 
se mohlo čepovat jen v neděli. Jedno z dalších nařízení byly také tzv. restrikce učitelstva. 
Jednalo se o omezení vlivu českých učitelů na výchovu dětí. 

Mezi ty co doplatili na toto nařízení byl i učitel Emil Führman, který bydlel v čp. 50 
v Malé Veselici. Pocházel ze Sudet z Lošova u Šumperku a učil ve vavřinecké škole. Ten 
byl již v roce 1942 nasazený Němci do továrny v Adamově, kde byl až do konce války. 

Dále byly zavedené noční hlídky, což platilo pro všechny muže od 18 do 60 roků. Takže 
mimo nočního hlídače, který hlídal od 21 do 2 hod., hlídali ostatní muži vždy po dvou od 21 
do 1 hod. a potom od 1 do 4 hod. další dva muži. 

Jedním z dalších nařízení bylo nařízení pracovní povinnosti. To je uvedené v zápise za rok 
1943 v suchdolské pamětní knize. Mělo se jednat o to, že všichni muži od 18 do 65 roků 
a ženy od 17 do 45 roků se museli hlásit za účelem splnění pracovní povinnosti. Výsledkem 
těchto nařízení bylo to, že z Veselice byli podle dostupných informací „nasazený“ Straka 
Miloslav – instalatér z čp. 34 a dále potom Stloukal František – stolař z čp. 17 a Nečas 
Bohumil – stolař z čp. 38, kteří byli společně nasazeni v letecké továrně u Vídeňského 
nového města (Wiener Neustadt) v Rakousku. Posledně jmenovaný zahynul v únoru 1945 
ve věku 23 roků při bombardování továrny americkou armádou. 

Někteří z mužů, ale i žen, kteří spadali pod pracovní povinnost pro německou říši, 
vykonávali práce v továrnách v Blansku, Adamově, Brně a Kuřimi. Většina továren byla 
totiž po dobu války zaměřena na výrobu pro zbrojní průmysl. 

pokračování příště

VODOINSTALATÉRSTVÍ, TOPENÁŘSTVÍ, PLYN, SOLÁRNÍ 
SYSTÉMY

JIŘÍ STEHLÍK

Kontakty:
mobil: 607 670 230
e-mail: voda.sd@centrum.cz

Veselice 43
679 13 Sloup v Moravském Krasu
IČ:  64340775
DIČ:  CZ 7304263758

Vodoinstalatérství, topenářství – rodinné domy, byty, průmyslové stavby
nové systémy – voda, odpady, topení, plyn

rekonstrukce stávajících systémů – voda, odpady, topení, plyn
solární systémy
podlahové topení

výměna bojlerů
výměna kotlů – pevná paliva, plyn
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AKTUÁLNÍ INFORMACE Z OBÚ VAVŘINEC 

• Oznamujeme občanům, že do konce měsíce května je povinnost uhradit místní poplatek 
ze psů na rok 2013. 

• Oznamujeme, že ve středu 26. června 2013 se uskuteční sběr nápojových kartonů. 
Žádáme občany, aby pytle s kartony odložili v uvedeném termínu ke kontejnerům na 
sběr tříděného odpadu. Obecní úřad
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�  Práce v ka tast ru  nemovi tost í  
�  Geometr ické p lány  
�  Pozemkové úpravy  
�  Technické  mapy  
�  Geodet ické  práce  ve  výs tavbě  
�  Speciá ln í  práce  inženýrské  geodéz ie  
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BLANSKO, Smetanova 6    
Blažek Leoš  

blazekl@geodezie-brno.cz 
  www.geodezie–brno.cz 

GB-geodezie, spol. s r.o. 

tel. 723 830 686 

SEZNAM JUBILANTŮ V OBDOBÍ BŘEZEN – DUBEN  2013

Níže jsou uvedeni pouze občané, kteří písemně souhlasili se zveřejněním údajů 
v INFORMAČNÍM ZPRAVODAJI.

Jméno jubilanta Bydliště Věk

Nečas Milan Vavřinec 80 81 roků
Kolmačka Antonín Vavřinec 77 85 roků

Jubilantům srdečně blahopřejeme.
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KALENDÁŘ AKCÍ NA  KVĚTEN – ČERVEN 2013

Pálení čarodějnic ve Vavřinci  ......................................  úterý 30. 4. 2013
Pálení čarodějnic pod hřištěm, program pro děti – sraz dětí v 18.15 hod. 
u vatry, zapálení varty ve 20.30 hod., občerstvení zajištěno

Zápis dětí do MŠ Vavřinec  ..........................................  čtvrtek 2. 5. 2013
Mateřská škola, začátek 15 hod.     

Soutěž Okrsku Sloup v požárním sportu  ...................  sobota 4. 5. 2013
Polní letiště v Petrovicích, začátek v 8 hod. 

Pálení čarodějnic v Suchdole   ........................................  úterý 7. 5. 2013
Akce je pořádaná jak pro děti, tak pro dospělé, pro děti jsou 
přichystané soutěže a hry, večerní stezka odvahy, děti s maskou 
čarodějnice obdrží malý dárek, zapálení ohně v 18 hod. u rybníka, 
občerstvení zajištěno  

XIV. ročník soutěže o Pohár SDH Vavřinec  .............. sobota 11. 5. 2013
Soutěž je zařazena do Okresní ligy mládeže, soutěžní disciplíny:
Požární útok, Štafeta 4x60 m, Štafeta dvojic, zahájení v 8.15 hod.,
občerstvení zajištěno.    

Oslava Svátku matek  ................................................... neděle 12. 5. 2013
Výletiště ve Vavřinci, pořádají TS Vavřinec ve spolupráci 
s MŠ Vavřinec, začátek ve 14 hod.

Setkání čtoucích rodin  ................................................. středa 15. 5. 2013
Zájezd do Městské knihovny Rájec-Jestřebí, 
odjezd v 16.30 hod. od kapličky ve Veselici 

Jarním Moravským krasem  ......................................  sobota 25. 5. 2013
Organizuje sdružení VESELICKÁ KAPLIČKA, trasa vycházky:
z Veselice přes Macochu a Ostrov u Macochy  do Holštejna, 
odtud přes Šošůvku a Sloup zpět do Veselice, délka cca 16,5 km, 
sraz v 9 hod. u kapličky 

Výtvarná dílna – korálkové potěšení  ........................  sobota 25. 5. 2013
Pořádá MK Veselice, začátek v 18 hod.  

Výstava VESELICE V PROMĚNÁCH ČASU  ............  14. - 16. 6. 2013
Výstava fotografi í ze života obyvatel Veselice, SO, NE, 10 –18 hod. 
vernisáž – pátek 14. 6. 2013 v 18 hod. v nové hasičce.



Veselický košt pálenek 2013Veselický košt pálenek 2013

Velikonoční jarmark 
na rozhledně Podvrší

Noc s Andersenem 
ve veselické knihovně

Friedrich Locker (muž s dítětem) s ženou Annou roz. Barákovou 
(druhá zprava) z Vavřince na návštěvě v Ratíškovicích
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